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Ezúttal a Cervinus Rádió stúdi-
ójából, Szarvasról informálta Ba-
bák Mihály polgármester a hallga-
tókat a város és az ország híreirõl,
szokásos szerda reggeli interjújá-
ban. Megtudhattuk, hogy Madrid-
ból, ahol a DARIB küldöttségével
vett részt szakmai programon,
hétfõn este érkezett haza, kedden
bekapcsolódott a parlament mun-
kájába, szerdától pedig itthon
végzi munkáját, parlamenti �sza-
badnapot� engedélyezve magá-
nak, képviselõtársával Domokos
Lászlóval egyeztetve. A mûsor
kezdetekor a napokban elhunyt
Hetényi Ernõtõl vett búcsút a nyil-
vánosság elõtt, majd a múlt heti
fõiskolai záróvizsgákról, a szarva-
si Semmelweis-napról, a köztiszt-
viselõk napjáról és a Szarvason
zajló evangélikus pedagógus kon-
ferenciáról ejtett szót. A fõiskolás-
oknak sikereket, boldogságot kí-
vánt, a köztisztviselõknek a köve-
telményeknek való magas szintû
megfelelést, az egészségügy dolgo-
zóinak pedig azt kívánta, az õ sor-
suk, bérezésük is hamarosan és
megnyugtató módon rendezõd-
jék. Rosszallással említette, hogy
a Széchenyi Terv pályázatainak
bírálatát az új kormány leállította,
reményét fejezte ki ugyanakkor,
hogy a munka hamarosan folyta-
tódik. Pályázatokról szólva újó-

A polgármester hírei
lag megemlítette, miután megér-
keztek a szerzõdések, a Mangol-
zug csapadékvíz-elvezetésére
nyert 80 milliós és a gyógyfürdõ-
beruházásra nyert 40 milliós terü-
letfejlesztési támogatást, és az
ugyancsak már szerzõdéssel alátá-
masztott pásztortalálkozóra nyert
2 milliót és az õszi szilvanapra
nyert 2,2 milliót. A tervezett beru-
házások és benyújtott pályázatok
között hallhattunk a csabacsüdi
kerékpárút-szakaszról, a szaravsi
labordiagnózis gép beszerzésé-
rõl, a szivornya-sori útépítésrõl, a
földutak karbantartásáról a gyógy-
fürdõ homlokzatfelújításáról és
vízforgató berendezés vásárlásá-
nak terveirõl. A folamatban lévõ
beruházásokról szólva jó ütem-
ben haladónak nevezte a gimná-
zium rekonstrukcióját, a Mótyói
útépítést.

A munkanélküliségi ráta csök-
kenését örömmel közölte a pol-
gármester elmondva egyúttal,
hogy a további csökkentés érde-
kében a most megnyíló Országos
Foglalkoztatási Alap közmunka
programját igyekszik a város
maximálisan kihasználni .  A
mûsor végén a parlamenti ak-
tualitásokról, a miniszterelnök
múltját vizsgáló bizottságok felál-
lításáról szólt Babák Mihály pol-
gármester.

 Segítõ kéz a
fõiskolának

Június 5-én Patay István rek-
tor mint a Békés Megyei Önkor-
mányzat elnökétõl levélben a
segítségemet kérte. A Fõiskola
innovációs központ pályázatá-
hoz kért 20 millió forint támoga-
tást a Megyei Önkormányzattól.

A pályázat célja, az Innovációs
Központ létrehozása a megye ér-
dekeit szolgálja, és a támogatan-
dó célok között  szerepel a me-
gye területfejlesztési programjá-
ban is, a Megyegyûlés napirend-
jére tûzhette a kérést. A Békés
Megyei Önkormányzat június
28-i ülésén határozatot hozott
az Innovációs Központ pályáza-
tának támogatásáról. Eszerint a
Megyegyûlés 5 millió forint
összegû támogatást és 15 millió
forint visszatérítendõ támoga-
tást nyújt a pályázathoz.

Örülök, hogy a Megyei Önkor-
mányzat elnökeként szavaza-
tommal támogathattam a Fõis-
kolát.  Azért nem szeretnék elõ-
re inni a medve bõrére, mert
még meg kell nyerni a pályáza-
tot. Sok sikert a program kidol-
gozóinak.

Domokos László
országgyûlési képviselõ

Szarvas magyar és szlovák la-
kossága július 23-án ünnepli a vá-
ros újratelepítésének és a szlo-
vákság letelepedésének 280. év-
fordulóját.

Ez a tény késztet minket arra,
hogy egyrészt, a teljesség igénye
nélkül, utaljunk azokra a szemé-
lyekre, akik minden korban meg-
értették a múlthoz való kötõdés
fontosságát, ugyanakkor a jelen-
ben tevékenykedtek a jövõ ér-
kedében; másrészt bemutassuk a
város kialakulását, rövid történe-
tét a szlovákok letelepedéséig;
nem utolsó sorban elevenítsük fel
az idetelepülés fõbb mozzanatait.

Szarvast sokan szeretik úgy
emlegetni, mint a �Körös-parti
Athént�. Ebben a kissé lokálpatri-
óta színezetû megjegyzésben
annyi az igazság, hogy valóban az
Alföld közepén lévõ város sok
esetben történelmi, kulturális
központ volt.

Kulturális jelentõségét bizo-
nyítja, hogy a kitûnõ agráruttörõ
Tessedik Sámuel lelkész itt fejtet-
te ki elméleti és gyakorlati tevé-
kenységét.  Szarvason, Tessedik
mellett, olyan kiválóságok oktat-
tak, mint a magyar forradalmi de-

mokrata Vajda Péter, kiben Petõ-
fi a �függetlenség hõsét� siratta és
könnyei �a függetlenség bajnok
férfiáért� hullottak.

Mind Vajda Péter, mind tanár-
társai Ballagi (Bloch) Mór, majd
Greguss Ágost az oktatás korsze-
rûsítése mellett tevékeny szerepet
vállaltak a politikai közéletben.
Ezzel is magyarázható, hogy a re-
formkor és az 1848-as forrada-
lom eseményei nem érték váratla-
nul és felkészületlenül a város két-
nyelvû lakosságát.

A szabadságharc leverése után
a gimnázium nevelõi között talál-
juk Petõfi Sándor volt aszódi ta-
nárát Koren Istvánt, volt aszódi
osztálytársát Delhányi Zsigmon-
dot. A dualizmus éveiben a gim-
názium igazgatója, Petõfi jó barát-
ja, Tatai István. Tatai nyugalomba
vonulása után vette át a gimnázi-
um igazgatását Benka Gyula, a ki-
váló pedagógus és kultúrmun-
kás. Munkásságáról írta 1928 jú-
niusában a Pesti Hírlapban Ráko-
si Jenõ a következõ méltatást:
�Benka Gyula utóda volt annak a
nemzedéknek, amely hazánk szá-
mára a Széchenyieket, Deák Fe-
renceket, Kossuthokat és az ezek

körül csoportosult irodalmi, poli-
tikai és minden csillagtáborokat
nevelte.�  Szarvas olyan mûvé-
szeknek szülõvárosa, mint
Ruzicskay György Grand Pix-díjas
festõmûvész, a biofestészet megte-
remtõje. A Kossuth-díjas Melis
György operaénekes szarvasi szü-
letésû, mint ahogy a szlavisztikus
Melich János is.  Szarvasi születé-
sû a város politikai, kulturális éle-
tének kiemelkedõ egyénisége a
Kossuth oldalán harcoló Réthy Li-
pót nyomdász, aki 1847-ben Szar-
vason (Békés megyében elsõnek)
nyomdát alapított. Itt nyomtatták
ki 1848. március 16-án, 1000 pél-
dányban, a 12 pontot és a Nemze-
ti dalt.  A �szentistváni birodalom
fiait� 1941-ben a Népszava Kará-
csonyi számában egységre szólító,
a németellenesség mártírhalált
halt politikai harcosa Bajcsy-Zsi-
linszky Endre szintén városunk
szülötte.  A felsorolás csak a �leg-
nagyobbakra� szorítkozik. Mellet-
tük nagyon sok pedagógus, kul-
túrmunkás, közéleti személyiség
sokat tett azért, hogy a város nap-
jainkban is méltó legyen a �Kö-
rös-parti Athén� elnevezésre.

(folytatjuk.)

Dr Lovász György:

Gondolatok és tények a szlovákság
Szarvasra településének 280. évfordulóján

Búcsúzok tõled munkatársaim,
a mezõgazdasági Fõiskola okta-
tói, dolgozói nevében. Sokrétû
életpályádat szeretném e
kegyeletteljes megemlékezés ke-
retében felidézni.

Dr. Hetényi Ernõ
Okleveles agrármérnök, egye-

temi doktor, fõiskolai tanár, a Fõ-
iskolán igazgatóhelyettesi, tan-
székvezetõi beosztást látott el.

Több évtizedes oktató-kutató
gyakorlattal rendelkezett, melyre
a székkutasi kutatóbázison eltöl-
tött évek munkája adott alapot.

A mezõgazdasági technikum fel-
sõfokú technikummá válását szer-
vezõ munkájával segítette.

A felsõfokú technikusképzés

Kedves Ernõ bácsi!
fõiskolai szintû képzéssé formálá-
sát, a debreceni Agrártudományi
Egyetem Szarvasi Karává fejlesz-
tését segítette. A karon a tanszé-
kek kialakítása is nevéhez kötõ-
dik.

Fiatal oktatók ambicionálásá-
val, kutatási tevékenységük segí-
tésével, a következetes, szigorú
odafigyeléssel, az utánpótlás ne-
velését egyik kiemelt feladatának
tekintette.

A Biológia Tanszéken oktatta a
növényvédelem tantárgyat, rizs-
kártevõkkel, gyepek atkaközös-
ségével foglalkozott. Az általa irá-
nyított tanszék eredményei veze-
tõi tevékenységét igazolták: há-
rom kolléga tudományos minõsí-
tésének elsõ lépéseit segítette.

Jó kapcsolatban állt az Öntözé-
si Kutató Intézettel, a kutatók be-
vonását az oktatásba szorgalmaz-
ta. Konzulense volt az elsõ kari
tudományos diákköri dolgozatok
készítõinek.

Emlékét a Szarvason végzett
gazdászok, üzemmérnökök és ag-
rármérnökök csakúgy, mint tan-
széke oktatói és a karon vele
együtt dolgozó munkatársak ke-
gyelettel megõrzik.

Ernõ bátyám, pihenj békében!
Dr. Bukovinszky László

fõigazgató

A Szarvasi Vajda Péter Alapítvány Kuratóriuma
tisztelettel közli mindazon magánszemélyekkel és
szervezetekkel, akik a Gimnázium alapítása 200.
évfordulójának méltó megünnepléséhez anyagi-
akkal is hozzájárulnának, hogy a közhasznúnak mi-
nõsülõ alapítványunk számlaszáma:
OTP Bank Rt. Szarvasi Fiók: 11733058-20019529

Köszönjük támogatásukat!

Röviden
Szántóverseny

Szarvason rendezik az Orszá-
gos Szántóverseny területi döntõ-
jét július 20-án szombaton. A ren-
dezõk � az Országos Szántóver-
seny Szövetség, az FVM Mûszaki
Intézete és a TSF Mezõgazdasági
Víz- és Környezetgazdálkodási
Kara � szeretettel várja az érdek-
lõdõket a Szentesi úti elsõ táblára.
Reggel nyolc órától lehet nevezni
a versenyre, mely 10.30-kor kez-
dõdik. A helyszínen a verseny ide-
je alatt egyéb programok � lófo-
gatú szántás, gépbemutató, kiállí-
tások, népmûvészeti vásár, Olds
Mobil motor-bemutató � várja a
vendégeket.

Domokos
a nyugdíjasoknál

A Szarvasi Aranykor Nyugdíjas
Érdekvédelmi Egyesület a követ-
kezõ taggyûlését július 11-én, csü-
törtökön 15 órai kezdettel tartja a
Vasipari Rt. éttermében. A taggyû-
lésen Domokos László országgyû-
lési képviselõ ad tájékoztatást
idõszerû, nyugdíjasokat érdeklõ
témákról. Az egyesület tagjai meg-
hívják a város érdeklõdõ nyugdí-
jasait is.

Korábban zár
A Magyar Posta korszerû, integ-

rált informatikai rendszerbe szer-
vezi a forgalmasabb postahelye-
ket. Úgynevezett �iPostá�-kat hoz-
nak létre, ahol a felvételi abla-
koknál is megjelennek az új
informatikai berendezések. A
szarvasi postán július 5-én, pén-
teken telepítik ezeket a berende-
zéseket, ezért a posta ezen a na-
pon a szokásosnál korábban,
16.30-kor zár.

MSZP-taggyûlés
Az MSZP Szarvasi Szervezete

értesíti tagságát és az érdeklõdõ-
ket, hogy soron következõ váro-
si gyûlését 2002. július 4-én (csü-
törtökön) 18 órai kezdettel tartja
a Szabadság u. 36. szám alatti
Lengyel Palotában.

Fogadóóra
Földesi Zoltán a 3. számú kör-

zet önkormányzati képviselõje
2002. július 5-én, pénteken 15-
17. óra között fogadóórát tart az
MSZP irodában (Szarvas, Szabad-
ság u. 36., Lengyel Patola).

Újtemplomi évforduló
Az Újtemplomi Evangélikus Egyházközség  minden évben július

elsõ vasárnapján ünnepli templomának templomszentelési ünnepét.
Idén 105 éves az Újtemplom. Az Úrvacsorával egybekötött ünnepi
istetntisztelet vasárnap délelõtt 9 órakor kezdõdik. Az istentisztelet után
közgyûlést tartanak, ahol megválasztják majd beiktatják a gyülekezet
új kántorát.

Isten életesse Samu bácsi!
Szarvas közismert és közkedvelt egyénisége, Darida Sámuel töl-

ti be ezen a hétvégén kilencvenedik életévét. Sokan ismerik, fõként
sportszeretete okán, és sokan szeretik, mert kedves, segítõkész,
jókedélyû. A Szarvas és Vidéke Hetilap valamennyi munkatársa és
olvasója nevében is ezúton köszöntjük Samu bácsit, kívánva hason-
lóan szép, s talán kevésbé küzdelmes éveket, mint az eddigiek vol-
tak, erõben, egészségben.

Aratónap lesz Ezüstszõlõben

�Nem bús emberek � víg aratók!�

Folytatás az 1. oldalról
� Azt mondotta, hogy ez nem

csupán aratási bemutató, ha-
nem verseny is lesz. Milyen szem-
pontok alapján értékel majd a
zsüri?

� A zsüri, melynek elnöke dr
Reszketõ Péter lesz, sokmindent
nézni fog majd: kezdve attól,
hogy valaki hogyan kalapálja
meg a kaszáját, egészen addig,
hogy mennyire magas tarlót hagy,
vagy milyen szép, egyforma ké-
vékbe köti a gabonát.

� Ha már ezüstszõlõi az Arató-
nap, lesz-e itteni aratópár a ver-
senyben?

� Természetesen lesz: Oszt-
roluczki Jánosné, Jutka néni és
Gilyan György képviselik majd az
ezüstszõlõi aratókat.

� Sokmindent láthattunk már
a régi aratási módszerek közül
az elmúlt évek Aratónapjain: be-
mutatták, milyen volt a lónyom-
tatásos cséplés, milyenek voltak
az elsõ cséplõgépek. Lesz-e vala-
mi újdonság az idén?

� Igen, mégpedig Kondorosról
hozatunk egy réges-régi arató, ké-
vekötõ gépet, ilyennel még nem
találkozhatott a közönség itt az
aratónapokon. S persze az idén is
rendezünk egy kisebb fajta kiállí-
tást régi mezõgazdasági gépek-
bõl. Így láthatnak majd itt cséplõ-
gépet, egy pöfögõ Hoffer-traktort,
melyet Öcsödrõl hozatunk, s kiál-
lítunk 4-5, különbözõ idõszakok-
ból származó kombájnt is: a negy-
ven évvel ezelõttitõl az egészen
modern kombájnokig.

� Ezeket a kombájnokat, csép-
lõgépeket munka közben is lát-
hatjuk majd?

� Arra sajnos nem lesz lehetõ-
ség, merthogy július 6-ig már le
kell aratni a gabonát, a nagy hõ-
ség miatt nem lehet lábon hagyni.

Csak annyi gabonát hagyunk lá-
bon, amennyi az aratópárok ver-
senyéhez szükséges �, minden
pár egy-egy kisebb parcellán mu-
tathatja majd be tudományát.

� Az aratási idõszaknak haj-
danán meg voltak a szokásos
aratási ételei is. Belekóstolha-
tunk-e képzeletben az egykori
aratók fazekába?

� Nemcsak képzeletben, de a
valóságban is lehetõség lesz meg-
kóstolni azokat az ételeket  � leg-
alábbis néhány fajtát �, melyek-
kel hajdan az aratókat, a cséplés-
re érkezõ részeseket kínálták.
Idén savanyú levest illetve hideg
töklevest kóstolhatnak majd az
Aratónap vendégei.

� Ehhez a naphoz mindig hoz-
zátartozik a kenyéráldás, gondo-
lom erre az idén is sor kerül.

� Természetesen. Azzal a kü-
lönbséggel, hogy az idén (más el-
foglaltsága miatt) nem Nobik Er-
zsébet lelkész asszony, hanem
Lázár Zsolt lelkész úr áldja majd
meg (Mótyán Tibor segédletével)
az új kenyeret.

� Beszéljünk egy kicsit a nap
kulturális programjairól.

� Igen gazdag a kulturális prog-
ram is: fellépnek a régió népdal-
körei, sõt Nyiregyháza, illetve
Aradács népdalköre is. Lesz vers,
fellép a Tessedik Táncegyüttes, s
itt mondanám el, hogy péntek es-
tig még lehet jelentkezni kulturá-
lis mûsorral. Amennyiben annak
színvonala megfelelõ, úgy beépít-
jük a programba. Lesz lovasbe-
mutató is, hintókkal, csikókkal,a
focipályán pedig labdarúgó-mér-
kõzések zajlanak majd. Egy me-
zõgazdasági fórum keretében pe-
dig dr Reszketõ Péter kb. 50-60
fajta gabona-vetõmagot mutat
majd be az érdeklõdõ gazdák-
nak.

� Gondolom, a zene sem hiá-
nyozhat...

� Nem is fog hiányozni, sõt én
bízom benne, hogy nagyon sokan
örülnek majd annak, hogy idei
vendégünk a DUPLA KÁVÉ együt-
tes lesz. S természetesen az aratóbá-
lon is szól majd a zene, a Flamingó
együttes húzza a talp alá valót.

� Az idén is lesz birkavacsora.
Hány birka látja majd ennek kárát?

� Várhatóan tíz birkát vágunk
majd le, mivel az idén is mintegy
nyolcszáz vendéget várunk. Érde-
kes, hogy az eddigi tapasztalata-
ink szerint nem is annyira az ezüst-
szõlõiek, mint inkább a városiak,
illetve a környezõ kistelepülések
lakói jönnek el az Aratónapra. Ter-
mészetesen az idén is lesz tombo-
lasorsolás, s szeretnénk addigra
megjavítani a harang tetejét is, és

megvilágítani azt. Egyfajta lát-
ványvilágítás lenne ez, ami igazán
különlegessé tehetné ezt az estét.
S nemcsak ez teszi majd különle-
gessé, hanem az a meglepetés is,
melyre valamikor éjjel 10-11 óra
között kerül majd sor. S hogy mi
is lesz ez? Errõl most hadd nem
beszéljek, hiszen akkor már nem
is lenne meglepetés.

� Jól gondolom, hogy az arató-
nap programjai iránt leginkább
az idõsebb korosztályhoz tarto-
zók érdeklõdnek?

� Én inkább azt mondanám,
hogy legnagyobb számban a kö-
zépkorúak, a negyven-ötven kö-
zöttiek jönnek, sõt a fiatalok is
szép számmal érdeklõdnek.

A középkorúak, akikhez jóma-
gam is tartozom, õriznek még
gyerekkorukból emlékeket a régi
aratásokról, cséplésekrõl. Én is
élénken emlékszem még azokra a
régi nyári napokra, amikor a
szomszédba jött a cséplõgép, s
hallhattuk a vezetõ hangos kiáltá-
sát: �Éket alá, szíjat rá!� Sõt ma-
gam is dolgoztam, igaz csak �félré-
szesként� egy nyáron cséplõbri-
gáddal. Azt hiszem egyébként,
hogy ezzel az egész aratási témá-
val kicsit tévedésben vannak az
emberek. Úgy hiszik, hogy ez va-
lami rettenetes dolog volt az ak-
kori emberek számára. Igaz, hogy
nehéz fizikai munka volt, de a ka-
szásokat, marokszedõket ez nem
viselte meg olyan módon, mint
ahogy ezt sokan gondolják. Ahogy
Kasnyík Miska bácsi szokta mon-
dani: �nem bús emberek voltak
õk, hanem víg aratók!�

Lipták Judit

Tavaly a lónyomtatást idézték fel


